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در مقابل نقض برجام 
آمادگی کامل داریم

رییــس  جمهــوری در جلســه هیــأت دولــت بــا 
گرامیداشــت 23 تیرماه؛ ســالروز توافق هسته ای 
ایران بــا 1+5، ضمــن تأکید بر اینکــه جمهوری 
اســامی ایران بــه عهد خود در توافق هســته ای 
پابرجــا و متعهــد اســت، گفت: اگــر روزی 5+1 
بخواهــد از تعهدات خود ســر باز بزنــد، ما کاماً 
آمادگی داشــته و از لحاظ توانمندی هســته ای در 
شرایطی هستیم که در زمان کوتاهی می توانیم به 

نقطه مطلوب خود دست پیدا کنیم.
حجت الاســام والمســلمین حســن روحانی روز 
چهارشــنبه گفــت: برنامــه جامع اقدام مشــترک 
)برجــام( بــه نفع همه کشــورها و صلــح، امنیت، 
ثبات و توسعه جهانی بوده و نقض آن به ضرر همه 
خواهد بود و هرکس بخواهد شــروع  کننده باشد، 

بازنده سیاســی در صحنه بین المللی است.
رییــس جمهــوری در ابتدای ســخنان خــود نیز 
اظهارداشــت: برجام بــه مفهوم تفاهــم در اصل 
مذاکرات، در 23 تیرماه به نتیجه رســید و اجرای 
آن از 26 دی ماه آغاز شد و اینکه در برخی رسانه ها 
عنوان شــده که یکســال از اجرای برجام گذشته 
اســت صحیح نیســت و از اجرای برجام کمتر از 6 

ماه گذشته است.
روحانی با اشــاره به اینکه می توانیــم 23 تیرماه را 
به عنوان روز تعامل با جهان بنامیم، خاطر نشــان 
کرد: جمهوری اسامی ایران در این روز برای همه 
جهانیان ثابت کرد از لحاظ قدرت سیاسی، آنچنان 
توانمندی و تبحری در مســایل سیاســی، منطق و 
موضوعات فنی و حقوقــی دارد که می تواند برای 
حل موضــوع پیچیــده بین المللی بــا قدرت های 
بــزرگ مذاکره کرده و از حق ملــت ایران به خوبی 

دفاع کند.
رییس شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه برخی 
همواره از مذاکره هراس داشته و می گفتند قادر به 
مذاکره سیاسی نیســتیم، افزود: 23 تیرماه ثابت 
کرد همانطور کــه در میدان جنگ قادریم در برابر 
توطئه های جهانی بایســتیم و با آنهــا مقابله کنیم 
و بــرای ملت پیروزی به ارمغــان آوریم، در صحنه 
سیاســی، حقوقی و فنی هــم این قدرت را داریم و 

می توانیم از حقوق ملت دفاع کنیم.
رییس  جمهوری با بیــان اینکه یکی از گزینه های 
پیــش روی ملت ایــران قبل از مذاکــرات و توافق 
هســته ای، تــداوم تحریم هــا و افزایش فشــارها 
بــود، اظهار داشــت: اگر آن روند قــرار بود ادامه 
پیــدا کنــد، امروز فــروش نفت در کشــور به صفر 
می رســید، تحریم ها و تهدیدات روز به روز بیشتر و 
فعالیت های هسته ای ایران، از دید آنها غیرقانونی 

تلقی می شد.
رییس  جمهوری با اشاره به اینکه به واسطه برجام 
تحریم های تســلیحاتی برداشته شده و ما قادر به 
ارتقاء قدرت دفاعی و نظامی خود هســتیم، گفت: 
البته امروز هم برای خرید برخی تســلیحات هنوز 
با پیــچ و خم هایــی مواجه ایــم، اما در این راســتا 

توانسته ایم موانع را برطرف کنیم.
رییس  جمهوری با اشــاره به اینکه ضروری اســت 
از ایــن فضا بــرای افزایش رفاه و حل مشــکات 
اقتصادی مردم به بهترین شــکل استفاده کنیم، 
اظهارداشــت: اینکــه امــروز عــده ای بخواهند 
راجــع به واژه ها و کلمــات در برجام بحث کنند در 
جای خود اشــکالی ندارد، اما لازم اســت به جای 
پرداختــن به حاشــیه، به اســتفاده مطلوب از این 

بپردازیم. فرصت 

قانونانتخاباتتغییرمیکند؟
سه حقوقدان شورای نگهبان با رای نمایندگان مجلس انتخاب شدند

نمایندگان مجلس شــورای اسامی در جلســه علنی امروز مجلس سه عضو 
حقوقدان شــورای نگهبان را از میان پنج گزینه موجود انتخاب کردند. از میان 
این 5 گزینه، فراکسیون امید از محمدرضا علیزاده، احمد بیگی و محمدهادی 
صادقی حمایت کرده بودند و  فراکســیون ولایت از عباسعلی کدخدایی، سید 
فضل الله موسوی و محمدهادی صادقی. در نهایت و پس از بررسی سوابق این 
پنج نفر و نطق چند دقیقه ای آن ها، از 263 رای اخذ شده، عباسعلی کدخدایی با 
203، محمد علیزاده با 178 و سیدفضل الله موسوی با 142 به عنوان حقوقدان 
های جدید شــورای نگهبان معرفی شدند. کاندیداهای معرفی شده برای رای 
گیری در مجلس اما در نطق هایشــان درخصوص همکاری شورای نگهبان و 

مجلس و نقص های موجود در قانون انتخابات سخن گفتند.

نظام انتخاباتی ما کارایی اش را از دست داده است
عباسعلی کدخدایی که اینبار هم از سوی رییس قوه قضاییه به مجلس شورای 
اسامی معرفی شده بود، در نطق خود با اشاره به اینکه در بعد تقنینی و نظارت 
بر انتخابات مشکاتی وجود داشته است، خاطرنشان کرد: نیازمند آن هستیم 
که از طریق تعامل موثری بین مجلس و شورای نگهبان این مسائل را حل کنیم. 
بخشــی از اینها در کوتاه مدت قابل حل اســت. البته نیازمند اصاح برخی از 

قوانین هم هستیم که امیدواریم با همکاری دونهاد انجام شود.
کدخدایی با بیان اینکه در بحث نظارت بر انتخابات مشــکات زیادی داشتیم 
و کسی نمی تواند منکر شود، تاکید کرد: نظام انتخاباتی ما نظام حداقلی است 
و کارآمدی خودش را تاحدود زیادی از دست داده است. تا زمانیکه نظام جامع 
انتخابــات را براســاس اقتضائات امروز تدوین نکنیم این مشــکات می تواند 

استمرار داشته باشد.

این حقوقدان شــورای نگهبان خاطرنشان کرد:باید هرچه سریعتر نظام جامع 
قانــون انتخابات را تدوین کنیم تا مشــکاتی که کمابیــش در هر انتخاباتی با 
آنها درگیر هســتیم را کنار بگذاریم. این موضوع هم همت زیادی را از ســوی 

مجلس می طلبد.
محمد علیزاده کارشناســی ارشــد حقوق که از دوره های دوم تا ششــم نیز در 
شورای نگهبان حضور داشت یکی از کاندیداها بود. علیزاده در نطق امروز خود 
با با تاکید براینکه ارتباط نزدیک بین شــورای نگهبان و قوه مقننه از اعتقادات 
راســخش اســت، گفت:  شــورای نگهبان ضامن ســامت حقوقی و شرعی 

مصوبات مجلس است و این شورا یک نهاد ناظر بر مجلس نیست.
احمد بیگی حبیب آبادی دیگر کاندیدای معرفی شده برای حقوقدانی شورای 
نگهبان بود که پشت تریبون رفت. بیگی حبیب آبادی در سخنان خود از شورای 
نگهبان خواســت تــا در کمال قوت و قدرت وظایف خــود را اجرا کند و از هیچ 

قدرتی تاثیر نپذیرد و تنها متکی بر ماحظات کشور گام بردارد.

تزلزل در اعتماد به شورای نگهبان آثار نامناسبی دارد
سید فضل الله موسوی یکی از حقوقدان های معرفی شده از سوی رئیس قوه 
قضائیــه به مجلس، بــا تاکید بر اینکه باید هماهنگی بیشــتری بین مجلس و 
شورای نگهبان باشد گفت: در بعضی موارد ممکن سوء تفاهمی میان مجلس 
و شورای نگهبان ایجاد شده باشد که با سعه صدر قابل رفع است.باید جلسات 
بیشــتری میان نمایندگان شورا و مجلس برگزار شود. موسوی با بیان اینکه در 
مســائلی که شــورا مورد انتقاد قرار می گیرد، بیشتر در روند نظارت بر انتخابات 
و روند اجرایی آن اســت تاکیدکرد: بخشی از این انتقادها به دلیل نقص قانون 
انتخابات است که لازم است در این دوره مجلس در جهت ترمیم آن اقدام شود.

وی با اشاره به بخشی از اعتراض های به شورای نگهبان در مورد روند اجرایی 
انتخابات و تایید صاحیت ها ، گفت: مجلس و شورای نگهبان باید با همکاری 
و تعامل سازنده و همچنین تدوین مقرارات لازم در جهت رفع این ضعف عمل 
کنند. به نظر من این اعتراض ها در شــأن حقوقدانان شــورا که اصولا افرادی 
عادل از نظر مراجع ذی صاحند، نیســت.ممکن  اســت به دلیل مشــکاتی 
همچون کمبود زمان بررسی صاحیت ها علی رغم تاش شبانه روزی اعضای 

شورای نگهبان در زمان انتخابات انجام می شود، ضعف هایی رخ می دهد.
محمد هادی صادقی دیگر کاندیدای معرفی شــده بود که پشــت تریبون قرار 
گرفت. وی در نطقش گفت:  همه ما چه در مجلس و چه شورای نگهبان و چه 
در نهادهای مکلف موظف هســتیم در مراقبت و صیانت از این نهاد حســاس 
که از جایگاه بلندی برخوردار اســت اقدام کنیم. زیرا تزلزل در اعتماد نسبت به 

شورای نگبهان تبعات و آثار نامناسبی به جای خواهد گذاشت.
صادقــی با بیان این که موقعیت شــورای نگهبان می تواند بهتر از این باشــد، 
خاطرنشــان کرد: این تصور که شورای نگهبان می تواند بهتر عمل کند تصور 
بعیدی نیســت و مــا معتقدیم باید در حوزه های مختلــف تحملی در این رابطه 
صورت گیرد و بپذیریم که تاش های شــورای نگهبان می تواند درخشــان تر 
باشد  و مطالعه ای صورت گیرد تا وضعیت شرایط موجود آسیب شناسی شود.
این کاندیدای حقوقدان شــورای نگهبان،  در پایان شورای نگهبان را نهادی 
فراجناحی عنوان و خاطر نشان کرد: این شورا باید با نگاهی بلند، افقی حاکمیتی 
و اهــداف بلند قانون اساســی را مد نظر قرار دهــد و در اجرای وظایفش مرتب  
در مقام رصد وضعیت فعلی خود باشد تا بتواند در جهت ارتقاء موقعیت و جلب 
اعتماد بیشــتر مردم حرکت کند و جامعه حقوقی و فقهی نیز نســبت به ترکیب 

شورای نگهبان و خروجی فعالیت های آن اغنا شود.

برجام درمورد تثبیت برنامه هسته ای کاملا موفق بوده است
رئیس ستاد پیگیری اجرای برجام، گفت: بزرگترین دستاورد برجام تحقق خواسته اصلی مردم ایران در دستیابی به انرژی صلح آمیز هسته ای بود. وی افزود: در برجام حق داشتن چرخه سوخت، غنی سازی و ادامه 
آن و برخورداری از راکتور آب ســنگین مورد پذیرش قرار گرفته شــده و به طور کلی می توان گفت در برجام شــعار کلیدی و راهبردی »انرژی هســته ای حق مسلم ماست« کاماً ثبیت شده است .معاون وزیر امور 
خارجه در مورد موضوع رفع تحریم های مربوط به هسته ای نیز با اشاره به »تاش های دستگاه دیپلماسی کشور و رایزنی های فشرده آن مبنی بر ایجاد زمینه جهت بهره برداری کامل از میوه های برجام و تبعات 
رفع تحریم ها از ســوی ملت ایران«،  ادامه داد: از دیگر ســوی باید به این موضوع توجه داشــت که آثار رفع تحریم ها و مشخص شدن اثرات آن به زمان نیاز دارد. انعقاد قراردادهای اقتصادی، ایجاد روابط بانکی، 
پیدا کردن مشــتریان جدید برای فروش نفت ایران و... یک شــبه صورت نمی گیرد و زمان بر اســت . عراقچی با تأکید بر اینکه برجام در صحنه مربوط به تثبیت برنامه هسته ای ایران کاماً موفق بوده اما 
در حوزه رفع تحریم ها با چالش هایی مواجه اســت که به تدریج در حال رفع شــدن می باشــد، ادامه داد:  کسانی هستند که در مســیر اجرایی شدن برجام می خواهند مانع ایجاد کنند؛ همان کسانی که 

تاش داشتند مذاکرات موفق نشود الان تاش دارند که میوه های برجام و آثار رفع تحریم ها برای ملت ایران آنگونه که انتظار وجود دارد محقق نشود.

سیاسی
چهار شــنبه ۲3 تیر  مــاه 1395

واکنش روز

رئیس سازمان بازرسی اگر مدرک دارد ارائه کند
اکبر ترکان در گفت وگو با »تابناک« به اظهارات اخیر رئیس ســازمان بازرسی کل کشور درباره نحوه ثبت شرکت ها در 
مناطق آزاد و این که کار برخی از این شرکت ها، صدور فاکتور صوری برای فرار از مالیات است، واکنش تندی نشان 
داد و اظهار کرد: چنین چیزی که از ســوی ایشــان اعام شده به هیچ عنوان وجود خارجی ندارد. او افزود: از رئیس 
محترم سازمان بازرسی کل کشور می خواهم چنانچه مدارک و سندی در خصوص آنچه اعام کرده اند، دارند، برای 
ما در مناطق آزاد ارسال کنند تا بررسی و نتیجه را اعام کنیم. دبیر شورای هماهنگی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و 
ویژه اقتصادی با اشاره به نحوه ثبت شرکت ها در این مناطق تصریح کرد: پس از این که شرکت ها در مناطق آزاد ثبت 

می شوند، باید سالانه ترازنامه، که یکی از مهم ترین گزارش های مالی است و وضعیت دارایی، بدهی و سرمایه یک واحد تجاری را در تاریخ مشخصی 
نمایش می دهد، بدهند. اگر شرکتی در مناطق آزاد باشد که ترازنامه سالانه خود را برای بررسی ارائه نکند، قطعا جلوی ادامه فعالیت آن گرفته خواهد 

شد. این که شرکتی در مناطق آزاد باشد که صرفا نسبت به صدور فاکتور برای فرار از مالیات اقدام کند، بعید می دانم وجود خارجی داشته باشد.
او ادامه داد: تعجب می کنم که چرا آقای سراج قبل از این که مدارک برای ما ارسال کنند یا این که موضوع را به بنده بگویند تا پیگیری لازم را در این 
خصوص انجام دهم، مطلب را در یک رسانه اعام می کنند. نمی دانم این کار برای چیست. دبیر شورای هماهنگی مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی و 
ویژه اقتصادی اعام کرد: بهتر است ایشان به عنوان رئیس سازمان بازرسی کل کشور، اگر مدارکی در خصوص مطالبی که فرموده اند، دارند به ما 

بدهند تا بررسی کنیم. اگر صحت داشت، آنگاه موضوع اعام رسانه ای بشود.

سوژه روز

از ورود فریدون به نهاد ریاست جمهوری ممانعت کنید!
در پی هجمه های اخیر علیه برادر رئیس جمهور، ســه نماینده مجلس امروز طی نامه ای به رئیس جمهور خواســتار 
ممانعت از ورود حسین فریدون به نهاد ریاست جمهوری شدند. این نمایندگان نقش حسین فریدون در برخی از مسائل 

مالی اخیر و فیش های نجومی را عامل این درخواست توصیف کردند.
سیدمحمدجواد ابطحی، حسینعلی حاجی دلیگانی و جواد کریمی قدوسی در این نامه نوشته اند: در تمامی رسانه های 
عمومی از جمله صدا و ســیما توســط رئیس سازمان بازرسی کل کشور و دیگر منابع خبری به نقش مؤثر آقای حسین 
فریدون در فعالیت های غیرمجاز و نصب مدیران و بعضی از روسای بانک ها و ... به عنوان دستیار ویژه نقش مؤثری 

اشــاره شــد. آن ها با بیان اینکه حفظ قداســت و جایگاه نهاد ریاست جمهوری و جنابعالی بیشتر از همه بر عهده این افراد نزدیک به شما است تاکید 
کرده اند: ضمن ممنوع الورود نمودن دســتیار ویژه تان و اعام آن به ملت، نســبت به مســئولین نهاد ریاســت جمهوری که مسائلی از این قبیل در 

کارنامه شان دارند تجدیدنظر فرمایید تا شرایط بهتری برای همکاری های جامعه فراهم شود.
این ســه نماینده مجلس در ادامه نوشــته اند: اخیرا در منابع خبری معتبر و مکتوب دســتیار ویژه شما با تقلید صدای جنابعالی برای پیش برد اهداف 
فوق الذکر و در واگذاری زمینه هایی در کیش با کمک بعضی دیگر از مدیران نهاد و اخذ حق دلالی نقش داشــته اســت. آن ها در پایان افزوده اند: 
حضرتعالی بنا بر این اخبار که خدمت شــما هم رســیده، ایشان )دستیار ویژه را( از خودتان دور نموده اید ولی ایشان همچنان تاش می کنند در کنار 

شما باشد و در امور دخالت کند.

استیضاح وزرا در دستور کار فراکسیون امید نیست
امــروز بار دیگر برخی نمایندگان عضو فراکســیون امید مجلس به شــایعه ها 
درخصوص درخواست این فراکسیون برای استیضاح وزیر وزرای کار و اقتصاد 
پاسخ دادند. آن ها می گویند چنین موضوعی اساسا در فراکسیون امید مطرح 
نشــده است و این فراکسیون با آن مخالف است. به گفته آن ها احتمالا طرح 

این موضوع با انگیزه شخصی است. 
محمدرضا عارف رئیس این فراکســیون در پاســخ به سوالی در خصوص روند 
اســتیضاح وزرا گفت: همانطور که پیشتر گفتم فعا استیضاح هیچ وزیری از 
جمله استیضاح آقای ربیعی در دستور کار فراکسیون نیست. البته از صحبت 
قبلی من این گونه برداشت شد که در خصوص استیضاح وزرا با دولت هماهنگی 
صــورت می گیرد در حالی که این گونه نیســت. وی افزود:  ما تاش می کنیم 
حتــی الامکان برخی از مشــکات را با تعامل با دولت حــل و فصل کنیم، اما 

از اهرم های نظارتی از جمله استیضاح هم در صورت نیاز استفاده می کنیم.

همچنیــن مصطفی کواکبیــان در این خصوص با اشــاره بــه موضوع طرح 
اســتیضاح وزیر کار به دست عضوی از فراکســیون امید مجلس گفت: آقای 
وکیلی در این زمینه اشتباه کرده و گویا مسئله این استیضاح شخصی بوده است. 
کواکبیان در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آقای وکیلی اذعان دارد که شصت 
امضا برای استیضاح وزیر کار جمع آوری کرده است گفت: اگر آقای وکیلی 60 
امضا برای اســتیضاح جمع آوری کرده آن نامه را در اختیار رسانه ها قرار دهد. 
عضو فراکسیون امید مجلس تاکید کرد: معتقدم امضاهای جمع آوری شده از 
ســوی وکیلی به صورت مخفی اخذ شده در فراکسیون امید هیچ بحثی درباره 

استیضاح وزرا دولت نیست.
محمدرضــا تابــش نیز در ایــن باره گفــت: درعین حال که اســتیضاح را حق 
نماینــدگان می دانم اما معتقدم نباید از آخریــن و بالاترین حق مان در ابتدای 
راه اســتفاده کنیم. بهتر اســت که با طرح ســوال، تذکر و برگزاری جلســه با 

رئیس جمهــور و وزرا و معاونــان آن هــا و شــنیدن توضیحات آن هــا و درنظر 
قــرار دادن محدودیت هــا و تنگناهــای پیــش روی دولت، درصورتــی که به 
نتیجه نرســیدیم، از این حق اســتیضاح اســتفاده کنیم. نماینده مردم اردکان 
از مجلــس ششــم تاکنون با اشــاره بــه تجربه حضــور در پنــج دوره متوالی 
 مجلس شورای اســامی اعام کرد: اگر بتوانید از استیضاح نتیجه بگیرید، 

پیروز شده اید. 
این که با طرح استیضاح های بی پشتوانه به جامعه شوک وارد کنیم و پس از عدم 
توفیق، جامعه را امیدوار کنیم و درنهایت به نتیجه نرسیم، فایده ندارد. او تصریح 
کرد: فارغ از موضع شــخصی بنده، باید عرض کنیم موضع فرکسیون امید به 
ضرس قاطع با استیضاح در شرایط کنونی مخالف است و باید مشکات را گام 
به گام حل کرد. تابش همچنین در پاسخ به این سوال که آیا استیضاح کنندگان 
انگیزه سیاســی داشــته اند، گفت: اســتیضاح کنندگان انگیــزه خیرخواهانه 
داشــتند، اما خواهش ما به عنوان موضع فراکســیون امید این است که حتماً 

این استیضاح ها را متوقف کنند.


